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عضو کمیسیون برنامه و بودجه اظهار داشت: با تغییر 
رییس بانک مرکزی استیضاح وزیر اقتصاد از دستور 
کار خارج نشــده اما در حال حاضر استیضاح وزیر 

بهداشت در اولویت کار مجلس است.
جبار کوچکی نژاد در گفت وگو با ایلنا با بیان اینکه استیضاح وزیر 
اقتصاد منتفی نشــده  است، اظهار داشت: با تغییر رییس بانک 
مرکزی اســتیضاح وزیر اقتصاد از دستور کار خارج نشده اما در 
حال حاضر استیضاح وزیر بهداشت در اولویت کار مجلس است. 
وی ادامه داد: وزرای زیادی در برنامه اســتیضاح هســتند و 
نمایندگان استیضاح های زیادی را دنبال می کنند. وزیر بهداشت، 
وزیر ورزش، وزیر اقتصاد در اولویت استیضاح ها قرار دارند و به 
دلیل ناکارآمدی هایی که در حوزه اقتصاد و درمان دیده می شود 
مجلس به این موضوعــات ورود کرده و اگر دولت خودش به 
حذف این افراد ناکارآمد اقدام کند مجلس زمان بیشتری برای 
بررســی بودجه و برنامه هفتم خواهد داشت. هر چند با توجه 
به برنامه کاری مجلس زمان محدود است اما در همین زمان 
محدود استیضاح ها را دنبال می کنیم. عضو کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاســبات افزود: اگــر وزرای ناکارآمد را حذف کنیم 
امیدواری مردم به بهبود شرایط بیشتر می شود و شرایط برای بر 

سرکار آمدن نیروهای توانمند ایجاد خواهد شد. کوچکی نژاد درباره 
عدم اجرای کالابرگ در سال آینده و در نظر گرفتن یارانه نقدی 
در بودجه ١۴٠٢ گفت: بودجه ١۴٠٢ هنوز منتشر نشده است اما 
دولت درباره یارانه باید طبق قانون عمل کند و کالابرگ را به اجرا 
برساند. سفره مردم با حذف ارز ۴٢٠٠ تومانی به شدت تحت تأثیر 
قرار گرفته و دولت باید کالای اساسی را برای مردم تامین کند 
نه اینکه پول نقد را به عنوان یارانه بین مردم توزیع کند چراکه 
این اقدام هم اثر تورمی خواهد داشت. وی همچنین درباره زمان 
آغاز بررسی بودجه ١۴٠٢ تاکید کرد: در این شرایط اقتصاد کشور، 
ایجاد هرگونه شوک کمکی به مردم نخواهد کرد و تهدیداتی 
دارد. دولت در ارائه لایحه بودجه به مجلس یک ماه تاخیر داشته 
و با تاخیر بودجه را تحویل داد و از سوی دیگر عده ای در مجلس 
اصرار دارند که دولت در ابتدا برنامه هفتم را ارائه دهد و مشخص 
است که این دعوا  بر سر بودجه و برنامه هفتم مشکلاتی را در 
کشور اضافه می کند. باید توجه داشته که برای فعالان اقتصادی 
و سرمایه گذاران سند بودجه و برنامه هفتم بسیار مهم است حال 
اینکه هر دوی این سند در ابهام هستند و همین ابهام آسیب هایی 
را به اقتصاد وارد می کند. این نماینده مجلس ادامه داد: دولت و 
مجلس باید با همکاری این مشکل را حل کنند نباید این روش 

که بودجه را گرو گرفته اند تا برنامه ارائه شود و دولت هم برنامه 
را نمی آورد ادامه پیدا کند و این مشکل سریعا حل شود. وی با 
بیان اینکه بودجه ١۴٠٢ سه دوازدهم خواهد بود، گفت: آیین نامه 
داخلی می گوید اگر ١۵ آذر بودجه تحویل نشد و در صورت ارایه با 
تاخیر، کار به ارائه بودجه سه دوازدهم می کشد. مجلس هفته آینده 
مشغول کار خواهد بود اما هفته بعد آن نمایندگان در حوزه انتخابی 
مشغول به کار خواهند بود و ارائه بودجه به بهمن ماه می افتد و 
بهمن ماه دیگر زمانی نیست که مجلس بتواند به بررسی بودجه 
در دو ماه باقیمانده بپردازد. در این شرایط تنها راه ارائه بودجه سه 
دوازدهم است. عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات درباره 
ادعای کاهش نرخ تورم از سال آینده از سوی وزیر اقتصاد اظهار 
داشت: دولت پیش بینی کرده با اجرای سیاست هایی می تواند 
نــرخ دلار را کاهش و نرخ تورم را هم کمتر کند اما اینکه این 
سیاست های پیش بینی شده واقعا به اجرا برسد موضوع دیگری 
است و نمی دانیم این احتمالات در اقتصاد شکننده ایران تا چه 
حد امکان دارد به واقعیت نزدیک شود. به هر حال دولت اعلام 
کرده هدفش کاهش نرخ تورم و افزایش تولید است و در برای 
تحقق این اهداف دولت باید اقداماتی را انجام دهد از جمله اینکه 

بودجه ١۴٠٢ را بدون کسری بودجه ریزی کند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

عده ای بودجه را برای تحویل برنامه هفتم گرو گرفته اند
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

 ممانعت از سفته بازی
 به آرامش اقتصادی کمک می کند

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: طرح مالیات ستانی از سفته بازی و 
سوداگری آرامش اقتصادی را در کشور حاکم خواهد کرد.

به گزارش بازار، سید کریم حسینی، ضمن موافق با طرح مالیات ستانی از سفته بازی و سوداگری 
در مجلس بیان کرد: طرح مالیات ستانی از سفته بازی و سوداگری آرامش اقتصادی را در کشور 
حاکم خواهد کرد.البته این طرح باید به درستی اجرا شود چراکه عدم تحقق آن ما را نگران خواهد 
کرد.این نماینده مجلس تصریح کرد:خوشبختانه در قالب این طرح می توانیم راه های فرار برخی 
افراد در ارائه مالیات را ببندیم.وی با بیان اینکه سواستفاده سفته بازان و سوداگران از بازار بسیار 
بالاست، بیان کرد: این افراد تاکنون نه پاسخی به سیستم مالیاتی کشور داده اند و نه نهادهای 
نظارتی، بنابراین ضرورت دارد تا جلوی این رویکردها در عرصه اقتصاد گرفته شود.این نماینده 
مجلس در آسیب شناسی از اجرای قوانین در کشور تاکید کرد : نگرانی از اجرای قوانین متاسفانه 
تاثیرات منفی در بین مردم داشته بنابراین اگر این قبیل طرح ها در صورت نهایی شدن، اجرایی 

صحیحی داشته باشند، تاثیرات خوبی بر اقتصاد خواهد گذاشت.

عضوکمیسیون امور داخلی مجلس:
 طرح مالیات بر سوداگری 

قدرت دلالان را کاهش می دهد
عضو کمیسیون امور داخلی و شــوراهای مجلس گفت: با طرح مالیات بر 
سوداگری، منافع یک سری از افراد سودجو، کمرنگ تر می شود تا آن ها کمتر 

به دنبال این سوداگری ها بروند.
به گزارش بازار، حسین محمد صالحی دارانی عضو کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس 
با تاکید بر اینکه یک ابزار تنظیم گری در بازارها، در بالا رفتن یک باره قیمت ارز، سکه، طلا و 
مسکن تاثیر گذار است، گفت: با طرح مالیات بر سوداگری، منافع یک سری از افراد سودجو، 
کمرنگ تر می شود تا آن ها کمتر به دنبال این سوداگری ها بروند.صالحی دارانی، درباره آخرین 
وضعیت بررسی طرح مالیات بر سوداگری اظهار کرد: طرح مالیات بر سوداگری در هفته جاری در 
دستور کار مجلس قرار گرفت و چند بند آن بررسی و تصویب شد، ولی هنوز بررسی آن به اتمام 
نرسیده است.وی افزود: با تصویب این طرح، فرآیند اخذ مالیات ها در کشور مقداری منسجم تر 
و هدفمندتر می شود و به این وسیله دلالانی که فرار مالیاتی دارند تحت کنترل در می آیند.این 
نماینده مجلس در مورد این سوال که نبود ابزار تنظیم گری چقدر در بالا رفتن قیمت کالاهای 
سرمایه ای مثل دلار، سکه و طلا نقش دارد، پاسخ داد: قطعاً نبود یک ابزار تنظیم گری در بازار، 
در بالا رفتن یک باره قیمت دلار، سکه، طلا و مسکن تاثیر گذار بوده است. کسانی که پول، 
سرمایه، نقدینگی و ثروت در دستانشــان بود به بازار خودرو، سکه و ارز وارد شدند و به نوعی 
موجب تنش در این بازارها شدند.صالحی دارانی گفت: پس از اجرای طرح مالیات بر سوداگری، 
هرگونه فعالیت و تراکنش در بازار شفاف شده و در صورت تشخیص فعالیت سوداگرانه، مشمول 
پرداخت مالیات می شود و خرید و فروش هایی که بیشتر به جهت دلالی است، با دریافت مالیات 
ساماندهی شده و علاوه بر این، مقداری درآمد دولت از محل اخذ این مالیات بیشتر می شود.وی 
در رابطه با مزیت های این طرح اظهار داشت: با طرح مالیات بر سوداگری، منافع یک سری از 
افراد سودجو، کمرنگ تر می شود تا آن ها کمتر به دنبال این سوداگری ها بروند.این نماینده مجلس 
بیان کرد: سودجویانی که در داخل کشور فعالیت می کنند، هیچ گونه مالیاتی نمی پردازند و این 
مسئله باعث می شود تا روز به روز، بر سرمایه آن ها افزوده شود و همین مسئله باعث می شود که 
فاصله طبقاتی در کشور بیشتر شود. از طرفی، این افراد، چون مشمول مالیات نمی شوند و به نوعی 
فرار مالیاتی دارند، با سرمایه خود هر جوری که می خواهند، بازار طلا سکه و ارز را می چرخانند. 
صالحی دارانی در مورد اثرات این طرح بر بازار دارایی ها گفت: در حال حاضر اگر طرح مالیات بر 
سوداگری تصویب شود و از این افراد مالیات اخذ شود، رغبت آن ها به این گونه فعالیت ها کمتر 
شده و اگر باز هم وارد این عرصه شوند و بخواهند به فعالیت خودشان ادامه دهند، این بار مشمول 
مالیات می شوند. در نتیجه این مالیات به طبقات متوسط و پایین جامعه برمی گردد و می توان به 

این وسیله به این اقشار خدمات بهتری ارائه کرد.

ارز مسافرتی حذف می شود؟ 
تاثیر ارز مسافرتی بر بازار ارز

نرخ ترجیحی مسافری در مجلس در دستور حذف قرار گرفته چراکه باعث ایجاد 
تنش در بازار ارز شده است.

به گزارش تجارت نیوز، کمیسیون اقتصادی مجلس یکی از مهم ترین دلایل نوسان ارز در بازار را، ارائه 
دلار یارانه ای به مسافران خارجی اعلام کرد.کمیسیون اقتصادی مجلس در گزارشی به بررسی دلایل 
تنش ارزی اخیر در کشور پرداخته است، تخصیص روزانه ١٠٠ هزار دلار به نرخ یارانه ای به مسافرت های 
خارجی و افزایش درخواست برای ارز مسافرتی یکی از مواردی است که در این گزارش بررسی شده است.
در گزارش کمیسیون اقتصادی از دلایل تنش ارزی اخیر آمده است تا اوایل آذرماه سال جاری، روزانه ١٠٠ 
هزار دلار اسکناس به متقاضیان سفر به خارج از کشور با نرخ ٢۹،١٠٠ تومان ارائه می شد که مصداق دادن 
١۸٠ میلیارد تومان یارانه به مسافرت های خارجی صدک های بالای درآمدی جامعه و بی عدالتی بود که 
پس از طرح آن در جلسه کمیسیون اقتصادی مجلس با رئیس کل سابق بانک مرکزی این نرخ ترجیحی 

مسافری در دستور حذف قرار گرفته است.
شرایط دریافت ارز مسافرتی

دولت برای کسانی که قصد سفرهای خارجی دارند، سهمیه ای برای تهیه ارز در نظر می گیرد. به این 
سهمیه و ارز دولتی برای سفر، ارز مسافرتی می گویند. هر مسافر فقط یک  بار در سال می تواند از این 
فرصت استفاده کند. با مراجعه به صرافی های دولتی و بانک ها و حتی از راه اینترنتی می توانید مبلغی تا 

حدود ٢هزار و ٢٠٠ دلار )تابستان ١۴٠١( دریافت کنید.
بنابراین با تهیه بلیط پروازهای خارجی و تهیه ارز مسافرتی سفرتان را به کشورهای دیگر آغاز خواهید 

کرد. مبلغ ارز مسافرتی برای سفرهای مختلف چگونه است؟
- برای سفرهای هوایی به کشورهای خارجی به مسافر حدود ٢هزار یورو تعلق می گیرد.- ارز مسافرتی 
برای ســفر هوایی به کشــورهای بدون نیاز به ویزا در حدود ۳٠٠ یورو است. - مقدار ارز سفری برای 

سفرهای ریلی و زمینی به کشورهای خارجی هم در حدود ۳٠٠ یورو است.
برای خرید ارز مسافرتی باید چند روز قبل از سفر برنامه ریزی کنید. یادتان باشد که اقدام به موقع به نفعتان 

خواهد بود چون نوسانات ارزی روی هزینه سهیه ارزی سفرتان اثر می گذارد.
جزئیات خرید ارز برای مسافران

پیش از اقدام به دریافت ارز مسافرتی و تهیه آن باید به شرایط خرید ارز مسافرتی دقت کنید:
- ارز دولتی مسافرتی مخصوص سفرهای خارجی است. اگر قصد دریافت آن را دارید باید مدارکی از 

جمله بلیط هواپیما یا وسایل نقلیه دیگر را به مراجع مربوط ارائه دهید.
- یادتان باشد که ارز دولتی برای سفر به همه نقاط و فرودگاه ها تعلق نمی گیرد. در واقع، فرودگاه های 
مبدأ خاصی هستند که امکان دریافت این ارز برای سفر از آنها مقدور است. پس این موضوع اهمیت 
دارد که از چه شهر و فرودگاهی به سفر خارجی می روید.- اگر قصد تهیه ارز مسافرتی برای سفر زیارتی 
دارید، لازم است که نامتان را در سامانه سازمان حج و زیارت هم ثبت کنید.- در سفر خانوادگی به خارج از 
کشور، هریک از اعضا باید درخواستی جداگانه برای دریافت ارز خارجی ارائه کنند.- هر فرد متقاضی خرید 
ارز مسافرتی باید خودش در فرودگاه حاضر شود و مدارک لازم را برای دریافت ارز تحویل بدهد.- اگر 
مسافر گذرنامه اش را عوض کرده، لازم است که همراه گذرنامه جدید، قبلی را هم نشان بدهد.- برای 
دریافت ارز دولتی مسافرتی باید دست کم یک هفته پیش از سفر اقدام کنید.- به افراد زیر ١٢ سال، ارز 

دولتی مسافرتی تعلق نمی گیرد.- افراد دوتابعیتی نمی توانند ارز مسافرتی دریافت کنند.

وزارت صمت توضیح داد
اعلام علت گرانی و کمبود روغن موتور

مدیرکل دفتر صنایع شیمیایی پلیمری وزارت صمت گفت: به دلیل کاهش 
تولید روغن موتور در ۲ واحد اصلی تولیدکننده، با کمبود و افزایش قیمت این 

محصول در بازار مواجه شدیم که البته به زودی مشکل حل می شود.
به گزارش اقتصادنیوز، محسن صفدری در یک گفت و گوی تلویزیونی با بیان اینکه در سطح 
کشــور چهار واحد اصلی تولیدکننده روغن موتور فعالیت دارد، اظهار کرد: علت کمبود عرضه 
روغن موتور در برخی استان ها کاهش تولید ٢ واحد تولیدکننده روغن موتور است.مدیرکل دفتر 
صنایع شیمیایی پلیمری وزارت صمت بیان کرد: ٢ واحد اصلی تولید روغن موتور به دلیل برخی 
مشــکلات فنی، تولیداتشان را در آذر ماه کاهش دادند و همین کمبود تولید و عرضه موجب 
افزایش قیمت روغن موتور در بازار شده است.وی گفت: هم اکنون روند تولید روغن موتور در 
حال بازگشت به روال عادی است و به زودی مشکل کمبود عرضه این محصول در سطح کشور 

برطرف می شود.

 توضیح بانک مرکزی 
درباره توزیع اسکناس های جدید هزار تومانی

مدیر روابط عمومی بانک مرکزی گفت: اسکناس های جدید ۱۰۰۰ تومانی در بازار 
توزیع شده اند، اما چهار صفر از آن حذف نشده است.

به گزارش بازار، در حالی که از روز گذشته خبرهایی درباره توزیع اسکناس های هزار تومانی جدید در بازار 
و حذف چهار صفر از آن منتشر شده بود مصطفی قمری وفا مدیر روابط عمومی بانک مرکزی گفت: این 
اسکناس ها در دوره همتی رئیس کل پیشین بانک مرکزی چاپ شده و ارتباطی به امروز و دیروز ندارد. 

این اسکناس ها در خزانه بوده و به تازگی وارد شبکه توزیع شده است.
وی درباره گمانــه زنی های حذف چهار صفر از پول ملی گفت: پروژه حذف چهار صفر از پول ملی 
اوایل مرداد ماه سال ١۳۹۸ به پیشنهاد بانک مرکزی و ارائه از سوی دولت رسما کلید خورد و در نهایت 
با موافقت مجلس شورای اسلامی در اردیبهشت ماه سال ١۴٠٠ جنبه رسمی تری پیدا کرد.قمری وفا در 
ادامه گفت: در اسکناس های جدید ١٠٠٠ و ٢٠٠٠ تومانی چهار صفر کمرنگ شده و به حروف ١٠ هزار 

و ٢٠ هزار ریال نوشته شده است.

اخبار کوتاه 

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس شورای اسلامی با انتقاد از 
عملکرد کارگروه اضطرار آلودگی هوای تهران اظهار کرد: تصمیمات 

نیم بند و دیرهنگام عملا دردی را از مردم دوا نمی کند.
به گزارش ایســنا، سمیه رفیعی نماینده مردم تهران و رئیس فراکسیون محیط 
زیست مجلس شورای اسلامی در حاشیه کارگروه مشترک مواقع اضطراری آلودگی 
هوای پایتخت و فراکسیون محیط زیست مجلس با انتقاد از عدم حضور استاندار 
تهران در کارگروه مشترک مواقع اضطراری آلودگی هوای پایتخت و فراکسیون 
محیط زیست مجلس گفت: اولویت مسوولان استانی باید حفظ سلامت مردم و 
اتخاذ تدابیر پیشگیرانه در فصول آلودگی هوا باشد. وی با بیان اینکه »این جلسه با 
توجه به پایداری هوا و از بعد نظارتی مجلس تشکیل شد« افزود: دستگاه هایی که 
در این کارگروه عضو هستند، هر کدام بنا به وظیف شان در این نشست دعوت شدند 
و گزارش عملکرد دادند.رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس با اشاره به دغدغه 
نماینده دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، اظهار کرد: نماینده این دانشگاه اعلام 
کرد که به عنوان مسئول سلامت کارگروه اضطرار، با توجه به تداوم آلودگی هوا در 
هفته جاری و افزایش قابل توجه مواجهه شهروندان با این حجم آلودگی، پیشنهاد 
قطعی ما تعطیلی پایتخت بود که متاسفانه تصویب نشد که در این خصوص رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشــتی هم در نامه ای هشدارهای لازم را به وزیر 
بهداشت اعلام کرده است.رفیعی همچنین با اشاره به پیش بینی نماینده سازمان 
هواشناسی در جلسه افزود: متاسفانه با توجه به مدل نقشه های هواشناسی از روز 
دوشنبه هفته آینده مجدداً وارد پایداری جوی در تهران می شویم و افزایش غلظت 
آلاینده ها آغاز می شود.وی به دغدغه مسوولان آموزش و پرورش استان در زمان 
تعطیلی مدارس اشاره کرد و گفت: در عین حال با توجه به نظر کارشناسان بهداشت 
قطعاً سلامت جان دانش آموزان و عدم مواجهه آنها با بار آلودگی هوا و پیشگیری از 
بروز بیماری های مرتبط با آلودگی هوا از اولویت بالاتری برخوردار است و همگان 
باید به این امر عنایت جدی داشته باشند.رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس 
عنوان کرد: در این جلسه همچنین تاکید شد که آموزش و پرورش با توجه به شرایط 
آلودگی هوا در فصل سرما باید تدابیری برای تقسیم تعطیلات تابستانی و اختصاص 
بخشی از آن به فصل آلودگی هوا اتخاذ کند تا بدین ترتیب تعطیلی مدارس لطمه ای 
به درس و فعالیت های پرورشی مدارس وارد نکند که در این زمینه مجلس آماده 
هرگونه همکاری است.رفیعی یکی از مشکلات عمده را در زمینه آلودگی هوا موضوع 
زباله سوزی عنوان و اظهار کرد: محیط زیست استان تهران اقداماتی را در برخورد با 
این معضل اجرایی کرده است که این اقدامات کافی نیست و باید دستگاه های دیگر 
استان اعم از شهرداری و استانداری با توان اطلاعاتی عملیاتی وارد عرصه شده و 
ضمن برخورد با هرگونه تخلف و دستگیری متخلفان ضایعات را هم جمع کنند تا 
سودجویان دیگر چنین اقداماتی را انجام ندهند. در عین حال ورود قوه قضائیه در 
این خصوص نیز می تواند بسیار راهگشا باشد.وی با انتقاد جدی از ورود اتوبوس های 
دسته دوم بازسازی شده یورو ۴ توسط شهرداری تهران گفت: نباید با چنین اقداماتی 
به صورت مقطعی دنبال حل مشکل رفت و بعد ٢ سال دیگر درگیر معضل آلودگی 
هوای همین اتوبوس ها شویم. اگر قرار است اتوبوسی وارد پایتخت شود باید یا برقی 
باشد یا منطبق با استاندارد روز دنیا که همان یورو ۶ است. این نماینده مجلس افزود: 

در اتحادیه اروپا از سال ٢٠٠۸ و در ترکیه از سال ٢٠١۳ استانداد آلایندگی وسایط 
نقلیه یورو۶ شده است؛ حالا ما می خواهیم به چند سال قبل دنبا برگردیم که اتوبوس 
یورو۴ آن هم کارکرده و بازسازی شده بیاوریم؟رفیعی گفت: بیشترین مسئله ای که 
حائز اهمیت است عملیاتی شدن و محقق شدن تصمیمات کارگروه اضطرار آلودگی 
هواســت تا شهروندان کمتر در معرض آلودگی هوا و آلاینده ها قرار بگیرند.وی با 
تاکید بر اینکه کارگروه اضطرار آلودگی هوای تهران باید تصیمات قاطعانه و از روی 
قانون بگیرد، تصریح کرد: تصمیمات نیم بند و دیرهنگام عملا دردی را از مردم دوا 
نمی کند.رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس با بیان این که بر اساس آیین نامه 
اجرایی تبصره ۳ ماده ۳ قانون هوای پاک باید در صورت پایداری آلودگی هوا بیش 
از ۴۸ ساعت تصمیمات یک پله بالاتر اتخاذ شود، تاکید کرد: متاسفانه علی رغم یک 
هفته پایداری جوی در پایتخت شاهد بودیم این امر اجرایی نشده است و سرانجام با 
فشارهای متعدد دولت و مجلس استانداری تهران دورکاری نیم بند برای یک قشر 
خاص را به صورت داوطلبانه ابلاغ کرده است که عملًا مشخص نیست چه میزان 
اجرایی شده است.رفیعی خاطرنشان کرد: پرونده ترک فعل های قانون هوای پاک 
که بخش اول آن به قوه قضائیه ارسال شده است تنها مختص مواد قانون هوای 
پاک نیست، بلکه مشمول آیین نامه های اجرایی آن هم می شود و مجلس در این 
رابطه برای حفظ سلامت شهروندان با متخلفان قاطعانه برخورد خواهد کرد.وی با 
اشاره به این که شناورسازی ساعت شروع به کار ادارات اقدام مناسبی بوده است، 
گفت: در عین حال کاهش ساعت کاری، دورکاری حداقل دو سوم پرسنل ادارات، 
شروع به کار ادارات و مدارس در ساعات گرم تر صبحگاهی و اجرای طرح زوج و 
فرد از در منازل بخشی از راهکارهای ضربتی و مقطعی برای عبور از شرایط اضطرار 
آلودگی هواست که در قانون و دستورالعمل های مربوطه نیز مشخص شده است.
رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس با بیان این که وقتی تصمیمی در شرایط 
اضطراری آلودگی هوا اتخاذ می شود، ولی در عمل نمی تواند تاثیر قابل توجهی بر بار 
آلودگی بگذارد قطعا باید تصمیمات سختگیرانه تری گرفته شود، عنوان کرد: بخش 
قابل توجهی از آلودگی هوای تهران مربوط به منابع ساکن است که در این خصوص 
استاندار تهران باید هرچه سریعتر دستور برخورد و قطع گاز ادارات و دستگاه های 
دولتی پر مصرف و آنهایی که پس از پایان ساعت کاری دستگاه های گرمایشی 
خود را روشن می گذارند، صادر کند.رفیعی یکی دیگر از منابع آلودگی هوای پایتخت 
را خودروها و موتورسیکلت های دودزا معرفی کرد و گفت: فراکسیون محیط زیست 
مجلس در حال تهیه پیشــنهادی در خصوص این وسایط نقلیه است که پس از 
هماهنگی های لازم جزئیات آن را اعلام می کنیم.وی تصریح کرد: در عین حال 
نیــروی انتظامی باید با ناوگان دودزای خودروهای دولتی و نظامی و انتظامی هم 
برخورد کند و صرف این که این خودروها متعلق به دولت است، نباید بهانه ای برای 
تردد آنها باشد که در این خصوص از دستگاه قضایی انتظار داریم به طور جدی در 
این خصوص ورود کند. رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس به موضوع کاهش 
تقاضای سفر اشاره کرد و گفت: تمامی دستگاه های دولتی مکلفند خدمات خود را 
در استان تهران غیرحضوری کنند تا مردم مجبور نشوند برای یک کار ساده در کل 
شهر تردد کنند که در این خصوص وزارت ارتباطات و استانداری تهران باید تمام 

دستگاه ها را ملزم به انجام این کار کنند.

با توجه به بحران های محیط زیستی، مهاجرت اقلیمی افزایش 
می یابد.

بحران های محیط زیستی در ایران مانند کلافی در هم تنیده شده که راهی 
جز مهاجرت اقلیمی برای برخی از مردم نمانده است. رصدخانه مهاجرت ایران 
گزارش داده که با تشدید بحران تنش آبی، احتمالا ایران 7٠ درصد از زمین های 
کشاورزی خود را از دست دهد. در نتیجه این تنش آبی، میلیون ها نفر مجبور به 

مهاجرت خواهند شد.
به گــزارش تجارت نیوز، تغییرات اقلیمی و دخالت های انســانی، ایران را با 
بحران های محیط زیستی زیادی، از جمله بحران آب، فرونشست، آلودگی هوا 
و … مواجه کرده اســت. مجموع این بحران ها یک راه پیش روی ساکنان 

شهرهای بحران زده می گذارد؛ 
مجمع جهانی اقتصاد در گزارش سال ٢٠٢٢ خود، پنج خطر اصلی و مهم برای 
ایران برشمرد که دو مورد از آن، بحران منابع طبیعی و از دست دادن تنوع زیستی 

و فروپاشی اکوسیستم بود.
ایران از نظر جغرافیایی در یک منطقه خشک و نیمه خشک قرار دارد. در حال 
حاضر بنا بر داده های مرکز اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی کشور، میزان 
بارندگی در کشــور به حدود ٢٢٠ میلی متر رسیده که نسبت به سال های قبل 

کاهش داشته است.
آنطــور که پیــش از این احد وظیفه، رئیس مرکز اقلیــم و مدیریت بحران 
خشکسالی به تجارت نیوز گفت، ایران سال گذشته را با خشکسالی شدید پشت 
سر گذاشت. ضمن این که سال جاری نیز کشور با خشکسالی دست و پنجه نرم 
می کند. به عبارتی نمی توان به بارش ها و تغذیه منابع زیرزمینی امیدوار بود.آنطور 
که در سالنامه مهاجرت ١۴٠١ هم عنوان شده، از میان ۴٠ نوع بلایای طبیعی 

در نقاط مختلف جهان، ۳١ نوع بلایای طبیعی در ایران شناسایی شده است.
خطر نابودی 7۰ درصد از زمین های کشاورزی

رصدخانه مهاجرت ایران در گزارش سالانه خود نوشته: »کمبود آب که تعدادی 
از کشــورها از جمله ایران، عراق و یمن را در سال ٢٠٢١ تحت تاثیر قرار داده، 
دسترسی به منابع مورد نیاز برای تولید را محدود می کند. بنابراین با تشدید بحران 
تنش آبی و افزایش قیمت مواد غذایی، کشور ایران ممکن است 7٠ درصد از 
زمین های کشــاورزی خود را از دست دهد.«در ادامه این گزارش به مهاجرت 
اقلیمی اشاره شده: »در نتیجه این تنش آبی، میلیون ها نفر مجبور به مهاجرت 
خواهند شد، زیرا فلات ایران به دلیل خشک شدن رودخانه ها و کاهش آب های 

زیرزمینی عملا غیرقابل سکونت خواهد شد.«
رصدخانه مهاجرت پیش بینی کرده که با توجه به شکنندگی محیط زیست 
ایران و آسیب پذیری آن در برابر بحران های محیط زیستی و اقلیمی، مهاجرت 
نه تنها به شــهرهای پر ازدحام ایران، بلکه در سال های آینده به سایر کشورها 

نیز افزایش یابد.
بنابر داده های ســالنامه مهاجرت ١۴٠١، عمده ترین خشکسالی های شدید 
و بســیار شدید یک ساله در قسمت هایی از استان های غرب، جنوب غرب تا 
جنوب شرق و استان های کویری واقع در فلات مرکزی ایران بوده است. گفتنی 

است عمده ترین پهنه های خشکسالی یک ساله به ترتیب در استان های ایلام، 
خوزستان، قم، کرمانشاه و همدان رخ داد.

مهاجرت اقلیمی به دنبال بحران های محیط زیستی
در کنار مواردی که گفته شد، دخالت های انسانی مانند سدسازی های غیراصولی 
و اجرای پروژه های انتقال آب نیز ضربه بزرگ دیگری بر پیکره محیط زیست 
ایران وارد کرد. به دنبال آن برداشــت از آب های زیرزمینی افزایش پیدا کرد و 
کم کم ذخایر سفره های آب زیرزمینی نیز به مرحله هشدار رسید.ناگفته نماند 
که برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی، ایران را با بحران فرونشست مواجه 
کرده است. نه تنها برای مقابله با فرونشست اقدامی صورت نمی گیرد، بلکه هر 
روز بر سرعت اقدامات مخرب و تشدیدکننده این بحران افزوده می شود. حالا 
هر بار پدیده فرونشست در گوشه ای از کشور خبرساز می شود.مجموع موارد بالا، 
منجر به مهاجرت اقلیمی از سوی برخی از مردم می شود. خشکسالی، بخشی از 
زمین های کشاورزی را از بین برده است. ضمن این که ساکنان برخی از شهرها 

حتی با مشکلات تامین آب آشامیدنی دست و پنجه نرم می کنند.
کدام استان ها بیشترین نرخ مهاجرت داخلی را دارند؟

رصدخانه مهاجرت با بررســی وضعیت بحران های محیط زیستی ایران، به 
مهاجرت اقلیمی در کشور پرداخته است. بر اساس گزارش این موسسه و بررسی 
مرکز آمار ایران، جابه جایی جمعیت در دهه اخیر در کشــور، تا حدود زیادی با 
نقشه خشکسالی و مصرف بی رویه آب های تجدیدپذیر تطابق دارد.داده های 
مرکز آمار )سال ۹۵( نشان می دهد که استان های خوزستان، سیستان وبلوچستان، 

کرمانشاه، لرستان و خوزستان با خالص مهاجرتی منفی مواجه بودند.
آنطور که این آمار نشان می دهد اغلب استان های مهاجرفرست جز مناطقی 
هستند که درگیر بحران آب هستند. ضمن این که سطح بارندگی این استان ها 
نسبت به میانگین ۵٠ سال قبل تراز منفی داشته است. برای مثال می توان به 
استان خوزستان اشاره داشت که نخستین استان با بیشترین نرخ مهاجرفرستی 
)خالــص مهاجرتی 7۸ هزار و ۳۶١ نفر( در فاصله ســال های ١۳۹٠ تا ١۳۹۵ 
بود.استان خوزستان رتبه نخست آلودگی هوا، رتبه دوم حاشیه نشینی با ۸۵٠ 
هزار حاشیه نشین، رتبه دوم بیکاری، رتبه سوم جمعیت زیر خط فقر را دارد.همه 
این عوامل بر تشدید مهاجرت این استان دامن می زند. به ویژه این که وضعیت 
اقلیمی استان خوزستان نامطلوب اســت، زیرا رودهای کارون، کرخه و دز که 
منشا شکل گیری شهرهای خوزستان هستند، ۳٠-۴٠ سال است که لایه روبی 
نشده اند و در بستر آن ها ساخت وساز انجام می شود.بر اساس گزارش رصدخانه، 
خشک شدن این رودخانه ها ثبت بالاترین دمای کشور، رخداد موج گرما، طوفان 
گرد و غبار، خشــک شدن تالاب های شادگان و هورالعظیم از عوامل محیط 
زیستی تاثیرگذار بر مهاجرت این استان هستند.استان سیستان وبلوچستان نیز با 
خالص مهاجرت منفی ٢۹ هزار و ٢۶7 نفر در فاصله سال های ١۳۹٠ تا ١۳۹۵ به 
عنوان پنجمین استان مهاجرفرست کشور شناخته می شود. این استان نیز درگیر 
مشکلت ناشی از خشکسالی و تغییرات اقلیمی است.حالا بایددید با این شرایط 
اقلیمی و سایه انداختن بحران های محیط زیستی بر کشور، سیاست های کلان 

تغییری می کند یا همچنان با همین رویه ادامه پیدا می کند؟

 تصمیمات نیم بند و دیرهنگام کارگروه اضطرار
 آلودگی هوای تهران دردی را از مردم دوا نمی کند

رئیس فراکسیون محیط زیست مجلس:

 زنگ هشدار 
افزایش مهاجرت اقلیمی در ایران 

70 درصد زمین های کشاورزی در خطر نابودی

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، افزایش 
حقوق کارکنــان و کارمنــدان دولت را 
متناسب با نرخ تورم واقعی دانست؛ نه 
تــورم های محــاوره ای و خارج از متن 
جامعــه و تصریح کــرد: مجلس قانون 
افزایش حقوق را براساس آمارهای بانک 
مرکزی و معیشت مردم و گرانی و تورم 

و... تصویب خواهد کرد.
خلیل بهروزی فر، با اشاره به آخرین وضعیت قانون 

بودجه ١۴٠٢، اظهار کرد: طبق قانون، لایحه بودجه سالانه باید منطبق بر قانون 
برنامه باشد و در حال حاضر مدت زمان برنامه پنج ساله ششم به اتمام رسیده است.

وی با بیان اینکه تا قانون برنامه هفتم تدوین نشود، تصویب قانون بودجه ١۴٠٢ 
خلاف قانون است، افزود: با توجه به تمدید یک ساله برنامه ششم، دولت می تواند 

اذن تمدید یک سال دیگر برنامه را از مقام معظم رهبری بگیرد.
به گزارش ایسنا، نماینده شهرستان های فومن و شفت در مجلس با اشاره به 
امکان تصویب لایحه بودجه به صورت سه چهارم، عنوان کرد: تصویب سه چهارم 
قانون بودجه مشکلاتی را به همراه دارد، اما اگر دولت بر سه چهارم تاکید کند، 

مجلس همکاری لازم را خواهد داشت تا از قانون 
بودجه سال ١۴٠٢ عقب نمانیم.بهروزی فر، در ادامه 
افزایش حقوق کارکنان و کارمندان دولت را متناسب 
با نرخ تورم واقعی دانست؛ نه تورم های محاوره ای 
و خارج از متن جامعه و تصریح کرد: مجلس قانون 
افزایش حقوق را براساس آمارهای بانک مرکزی و 
معیشت مردم و گرانی و تورم و... تصویب خواهد 
کرد.وی با بیان اینکه طرح ساماندهی کارکنان دولت 
با فوریت در صحن مجلس خواهد آمد، خاطرنشان 
کرد: این طرح هفته آینده در مجلس مطرح می شود و تاکنون ١۵7 پیشنهاد در 
سامانه مجلس ثبت شده است.عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، تصویب طرح 
مذکور را فاقد بار مالی برای دولت دانست و گفت: این قانون نه تنها هزینه های 
دولت را افزایش نمی دهد، بلکه شرایط برای پرداخت مناسب حقوق و دستمزد 
فراهم می شود. وی هدف طرح ساماندهی کارکنان دولت را امنیت شغلی در کنار 
افزایش حقوق دانست و اضافه کرد: فضای کنونی مجلس حامی طرح مذکور بوده 
و اکثر نمایندگان به دنبال تصویب این طرح هستند و به فضل الهی امیدواریم تا 

قبل از قانون برنامه هفتم و قانون بودجه ١۴٠٢ به تصویب برسد.

با توجه به آماری کــه اخیرا درباره میزان پیشــرفت یکی از 
پروژه های نهضت ملی مسکن شهر جدید پردیس ارائه شده، از 
خرداد امسال تا امروز کار خاصی در پروژه ۲۰۴۳ واحدی صورت 

نگرفته و در مرحله ۴۰ درصد متوقف مانده است.
به گزارش ایســنا، قرار است حدود 7۹٠٠ واحد نهضت ملی مسکن در شهر 
جدید پردیس ساخته شود. پروژه ٢٠۴۳ واحدی با مشارکت بانک مسکن، ٢۸٢٢ 
واحدی توسط تعاونی ها در گام نخست و ۳٠۵٠ واحدی تعاونی ساز در گام دوم، 

مجموع واحدهای در حال ساخت پردیس است.
اواسط خرداد امسال، اولین تصاویر از پروژه ٢٠۴۳ واحدی پردیس که از اواخر 
سال ١۳۹۹ آغاز شده توسط ایسنا منتشر شد. در آن مقطع مدیر طرح نهضت 
ملی مسکن پردیس میزان پیشرفت پروژه در بخش آماده سازی را حدود ۴٠ 
درصد و بلوک ها را ۳٢ درصد عنوان کرد. او گفت که بلوک هایی به پیشرفت 

۴٠ درصد رسیده اند.
 ـرییس  در حال حاضر نیز پس از گذشت بیش از شش ماه، ابراهیم نظری نیا 
هیات مدیره شــرکت عمران شهر جدید پردیس به پایگاه خبری وزارت راه و 
شهرسازی گفته که ٢٠۴۳ واحد در مشارکت شرکت عمران شهر جدید پردیس 
و بانک  مسکن از سال ١۳۹۹ در دست ساخت قرار گرفته که پیشرفت فیزیکی 

این واحدها در ساخت و آماده سازی ۴٠ درصد است.

به گفته وی، در برنامه است تا پایان سال حدود ٢٠٠ واحد طرح نهضت ملی 
مسکن در پردیس تکمیل و تحویل متقاضیان شود.نوزدهم آذرماه امسال خبر 
رسید که سرپرست وقت شرکت عمران پردیس به اتهام شائبه تخلفات مالی 
و اداری دســتگیر و دفتر کار او پلمب شده است؛ در حالی که تنها هفت ماه از 
مسئولیت او در این شهر می گذشت.مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
البته در اولین واکنش از سرپرست بازداشت شده عمران پردیس حمایت کرد.

علیرضا جعفری گفت که تا قبل از محرز شدن تخلف احتمالی و اثبات در دادگاه 
از مجموعه خود دفاع می کنم.بررسی ها نشان می دهد اجرای پروژه های مسکن 
مهر، مسکن ملی و نهضت ملی مسکن که حالا با یکدیگر ادغام شده اند، بسیار 
کند و در مواردی طرح ها متوقف شده است. موضوع مربوط به دیروز و امروز 
هم نیست. در زمان مدیرعامل بازداشت شده نیز بسیاری از متقاضیان نسبت 
به کم کاری و عدم پیشرفت بلوک های نیمه کاره گله مند بودند.از طرف دیگر، 
کمبود شدید سرانه های خدماتی، فرهنگی و آموزشی مثل مدرسه، درمانگاه، 
مسجد، کلانتری، مجتمع های تجاری و بسیاری دیگر از الزامات زندگی شهری 
در پردیس، ساکنان را رنج می دهد.اگرچه رییس هیات مدیره عمران پردیس، 
تکمیل و تحویل واحدهای مســکونی را وابسته به مشارکت و پرداخت آورده 
متقاضیان دانســته، برخی متقاضیان در پردیس، ضعف مدیریت را از عوامل 

متوقف ماندن طرح ها عنوان می کنند.

افزایش حقوق کارمندان دولت براساس نرخ تورم واقعی
پیشرفت صفر پروژه پردیس در ۶ ماه گذشته!عضو کمیسیون اجتماعی مجلس عنوان کرد

شاکله ی عملکرد دولت در حوزه های اقتصادی فاجعه بار بوده است
سعیدی، نماینده چابهار:

معین الدین ســعیدی نماینده چابهــار و عضو 
کمیسیون کشاورزی مجلس به گفت: من از آقای 
رییسی یک خواهشی دارم؛ ایشان قبل انتخابات از 
7 هزار صفحه برنامه اقتصادی صحبت می کردند که 
تا امروز 7 صفحه هم از آن رونمایی نشده، همان 

7صفحه را به مجلس بدهند!
نماینده مردم چابهار در مجلس گفت: شاکله ی عملکرد دولت در 
حوزه های اقتصادی فاجعه بار بوده است. ما شاهد عدم هماهنگی 
بین ارکان اقتصادی در حوزه های مختلف بوده ایم؛ دولت بسیاری 
از مصوبات قانونی را اجرایی نکرده است که یکی از مهم ترین 
آن ها این بود که در ازای حذف ارز ترجیحی قرار بود کالا برگ 
الکترونیکی با قیمت شهریور ١۴٠٠ داده شود که این اتفاق هم 
نیفتاد. معین الدین سعیدی در گفت و گو با جماران در پاسخ به 
سوالی درباره عملکرد دولت سیزدهم، گفت: یک سال و نیم از 
عمر دولت سیزدهم می گذرد و جهت گیری و رویکردهای آن 
مشخص شده است. لذا این مدت می تواند مبنای قضاوت قرار 
بگیرد؛ دولت در سه حوزه  خوب عمل کرده است؛ یکی بحث 

توجه ویژه به بازارچه های مرزی افزایش تراز تجاری با کشورهای 
همســایه است که جزو نقاط دولت بوه است، دیگری در حوزه 
آبرسانی است که وزارت نیرو در قالب »جهاد آبرسانی« کارهای 
خوبی انجام داده و شایسته ی تقدیر است. مورد دیگر اینکه، در 
این مدت ما با خاموشی برق روبه رو نبودیم و این نشان از تلاش 
در حوزه برق دارد که قابل تقدیر است. معین الدین سعیدی در 
کنار نقاط قوت، در مورد نقاط ضعف دولت در حوزه ی اقتصادی 
نیز گفت: اما شــاکله ی عملکرد دولت در حوزه های اقتصادی 
فاجعه بار بوده است. ما شاهد عدم هماهنگی بین ارکان اقتصادی 
در حوزه های مختلف بوده ایم؛ دولت بسیاری از مصوبات قانونی 
را اجرایی نکرده است که یکی از مهم ترین آن ها این بود که در 
ازای حذف ارز ترجیحی قرار بود کالا برگ الکترونیکی با قیمت 
شهریور ١۴٠٠ داده شود که این اتفاق هم نیفتاد. در حوزه بازار 
خودرو، مافیای خودرو عملا به قوت خود جولان می دهند، ساختار 
نظام بانکی کشور نه تنها مطلقا اصلاح نشده، بلکه روز به روز به 
تعبیر بنده فاسدتر عمل می کند و می بینیم که دهک های پایین 
چه بار تورمی ای را تجربه می کنند. در بحث ارز هم شاهد یک 

لجام گسیختگی هستیم و می بینیم نرخ ارز روز به روز افزایش 
پیدا می کند و در آخر، نگاهی است که به مناطق محروم تا امروز 
وجود داشته است. وی در ادامه نقد به دولت افزود: من از آقای 
رییسی یک خواهشی دارم؛ ایشان قبل انتخابات از 7 هزار صفحه 
برنامه اقتصادی صحبت می کردند که تا امروز 7 صفحه هم از آن 
رونمایی نشده، همان 7 صفحه را به مجلس بدهند! بحث دیگر، 
موضوع پلتفرم های فضای مجازی است که برخلاف تعهدی که 
رییس جمهور داشتند متأسفانه علیرغم اینکه از شرایط ملتهب 

خارج شدیم هنوز این پلتفرم ها فیلتر هستند و جالب این است که 
خود مسئولان دولتی نه نتها از آن استفاده می کنند، بلکه تیک 
آبی هم می گیرند. لذا آن چیزی که برای مسئولان شهد و عسل 
شده، برای مردم زهرهلاهل شده است! طبیعتا این دوگانگی 

پذیرفتنی نیست.
  بخش عمده ای از چالش ها به خود ما 

و رویکردمان برمی گردد
 نماینده چابهار در مجلس به آخرین صحبت های روحانی در 
مورد برجام اشاره کرد و گفت: حسن روحانی امروز در جایگاهی 
نیست که از این نسخه ها بپیچد. بخش بزرگی از بار تورمی در 
دولت ایشــان بود. بخش از آن به برجام برمی گردد، اما بخش 
عمده ای از آن ناشی از سوءمدیریت  بوده است. ایشان دو سال 
هیچ سفر شهرستانی نداشتند. نقد به دولت جدید به این معنا 
نیســت که روحانی عملکرد قابل دفاعی مخصوصا در چهار 
ســال دوم داشته است. قبول دارم که تا وقتی که نوع روابط ما 
با کشورهای دنیا بهبود پیدا نکند تحریم ها به شدت موثر هستند 
و اثر خود را در بخش های مختلف نشان دادند، اما من معتقدم 

بخش عمده ای از چالش ها به خود ما و رویکردمان برمی گردد.
  فاجعه این است که از هر ۳ عقرب جراره غرب 

به مار غاشیه شرق پناه ببریم
 سعیدی عنوان کرد: ما در این دولت شاهد تحلیل های عجیب 
و غریب بودیم که در مجلس هم بعضا مطرح می کردند؛ مثلا 
بحث »زمســتان سخت اروپا« که نشان داد این تحلیل تا چه 
اندازه بی پایه بوده است، چرا که قیمت گاز در اروپا از زمان شروع 

جنگ روسیه و اوکراین شاید در همان حد قبل باشد.
وی در پایان گفت: با رعایت ۳ شرطی که مقام معظم رهبری 
فرمودند، یعنی عزت، حکمت و مصلحت، با تمام کشورهای دنیا 
غیر از رژیم اشغال گر قدس می توانیم رابطه حسنه داشته باشیم. 
من بارها هم گفته ام؛ در بدعهدی غربی ها هیچ تردیدی وجود 
ندارد و آن ها در برجام هم این را به اثبات رساندند. شاید از این 
فاجعه بارتر این باشــد که از هر ۳ عقرب جراره ی غرب به مار 
غاشــیه ی شرق پناه ببریم؛ چون تاریخ نشان داده قدرت های 
شرقی مثل چین و روسیه هرگز با منافع ملی ما همراه نبوده اند و 

این را ادوار مختلف به اثبات رسانده اند.
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